

Canada Needs Alternative Social Policy Architecture

March 27, 2008 – Canada’s current social security system has been developed to address the post-war challenge of reconstructing a full-employment economy. Increasingly, social policy experts and government decision-makers reflect on the current system and ask if fundamental changes are needed to meet the challenges and stresses emerging in the 21st century.

Former CPRN Senior Research Fellow Cynthia Williams explores this theme in "**Asset-building Approaches and the Search for a New Social Policy Architecture in Canada**," published in September 2007 by Social and Enterprise Development Innovations (SEDI) in its book, *Wealth and Well-Being / Ownership and Opportunity: New Directions in Social Policy for Canada*.

Williams explores six new challenges and stresses that Canada’s social security system needs to come to grips with: early childhood development; low-paid work; caregiving (balancing work and family); persistent poverty in at-risk groups; work and retirement; and skills and learning for the knowledge-based economy. The author considers the capacity of our current social security system and its services and programs to address them effectively. Williams concludes that new directions are required.

Williams proposes taking an “asset-building approach” to support individuals to accumulate assets that can be used in the future, “to smooth transitions or overcome barriers that arise during their lifetime.” In addition to building financial assets, social and psychological assets such as membership in a community support network are necessary. This is a significant departure from the current social security objective of meeting an individual’s immediate needs. Williams describes asset-building strategies to address each challenge and their potential benefits.

To read or download a copy of "Asset-building Approaches and the Search for a New Social Policy Architecture in Canada," [click here](#).

CPRN Citizen Engagement Handbook Available

Handbook on Citizen Engagement: Beyond Consultation by Amanda Sheedy, University of Toronto, is intended to help individuals and organizations, especially in government, in developing strategies to engage citizens in setting priorities and in making decisions. It builds on CPRN experience to provide an overview of engagement practices and resources to help plan citizen engagement projects.

► **FRANÇAIS**

s u b s c r i b e

e-network e-net
work e-network
e-network e-net
work e-network
e-network e-net
work e-network
e-network e-net
work e-network
e-network e-net
work e-network
e-network e-net
work e-network

u n s u b s c r i b e

connaissances pour l'économie du savoir. L'auteure considère l'aptitude de notre système de sécurité sociale actuel, et des services et programmes qu'il offre, à faire face à ces enjeux de façon efficace. Williams conclut que de nouvelles orientations s'imposent.

Elle propose de faire appel à une « stratégie de constitution d'avoirs » en vue d'aider les gens à accumuler des avoirs qui pourront être utilisés ultérieurement, ce qui leur permettra « de faciliter les transitions ou de surmonter les obstacles qui se dressent pendant leur durée de vie ». En plus d'accumuler des avoirs financiers, il faut aussi pouvoir compter sur des avoirs sociaux et psychologiques, comme l'appartenance à un réseau de soutien communautaire. Cette stratégie s'écarte considérablement de l'objectif actuel de la sécurité sociale, qui consiste à répondre aux besoins immédiats des gens. Williams décrit des stratégies de constitution d'avoirs pour relever chacun des défis, ainsi que leurs avantages potentiels.

Pour consulter ou télécharger un exemplaire de l'étude *Asset-building Approaches and the Search for a New Social Policy Architecture in Canada*, veuillez [cliquer ici](#).

Manuel des RCRPP sur la participation des citoyens maintenant disponible

L'ouvrage d'Amanda Sheedy, de l'Université de Toronto, intitulé ***Handbook on Citizen Engagement: Beyond Consultation***, vise à aider les gens et les organismes, notamment dans le secteur public, à mettre au point des stratégies susceptibles de faire participer les citoyens à l'établissement de priorités et à la prise de décisions. Il s'appuie sur l'expérience acquise par les RCRPP afin d'offrir un survol des pratiques et des ressources en matière de participation pour aider à planifier des projets de mobilisation des citoyens.

« Il nous faut combler le fossé entre les gouvernements et les citoyens de façon à permettre aux fonctionnaires et aux politiciens de se mettre au diapason des besoins, des priorités et des valeurs des citoyens », de souligner Sharon Manson Singer, présidente des RCRPP. « Ce manuel représente un point de départ pour réfléchir à ces enjeux et un document de référence pour ceux qui veulent approfondir leur compréhension et les pratiques en matière de participation des citoyens ».

Le manuel n'est pas un ouvrage normatif sur l'art de la participation des citoyens. Il fait appel à une planification et à une préparation, y compris un renforcement des capacités institutionnelles, en vue de susciter une mobilisation des citoyens. Il offre des perspectives sur la participation des citoyens, sa valeur et son bien-fondé, sur ses objectifs à long terme, et sur la façon de faire participer des groupes précis, y compris des collectivités autochtones. On y présente aussi cinq cas différents de participation des citoyens, qui offrent un éventail de divers degrés de mobilisation des citoyens au niveau régional, provincial et fédéral, ainsi que deux exemples de participation des citoyens au niveau institutionnel.

Pour consulter ou télécharger un exemplaire du *Handbook on Citizen Engagement*, veuillez [cliquer ici](#).

d é s a b o n n e r